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AZ ANTISZEMITIZMUSROL 
Tisztelt elnök úr, Tisztelt közönség! 

alahányszor a holocaustról, a koncentrá
ciós táborokról, Hitler tömeges zsi
dóirtásáról, a faji törvényekről és a 
zsidó népnek a második világháború 
alatt elszenvedett mérhetetlen meg
próbáltatás airól szóló dokumentu

mokkal ismerkedem, különös tehetetlenségi érzés vesz 
erőt rajtam: tudom, hogy mondanom, tennem kell va
lamit, valamiképpen reflektálnom minderre, de egy
szersmind érzem, hogy bármit mondanék is, az mind 
kifejezéstelen vagy hiányos lenne, és hogy nem telik tő
lem többre, mint hallgatásra és szótlan értetlenségre. 
Természetesen tudom, hogy hallgatni nem lehet, de 
ugyanakkor kétségbeejtően néma vagyok. A bénultság
nak ez az állapota mindenekelőtt mélységes - sőt 
mondhatnám metafizikai - szégyenérzetből fakad. Szé
gyellem magam - ha szabad ezt így mondanom - az em
berért, az emberiségért, az emberi nemért, érzem, 
hogy ez ennek a nemnek a bűntette és szégyene, ennél
fogva az én bűntettem és az én szégyenem is. Ez a bé
nultság mintha hirtelen mélységes szakadékba vetne 
engem, amelynek alján az emberi bűn átérzése rejtőzik 
és vele együtt az én felelősségrészem az emberi cseleke
detekért valamint a világ helyzetéért, amelyben élünk 
és amit alkotunk. Egyszerre csak én, konkrét ember
ként felelősnek érzem magam általában az emberért, és 
értetlenül szemlélve kegyetlenségét, alapjában véve kez
dem egy kicsit nem érteni önmagamat, mert én is egy 
vagyok közülünk, emberek közül. 

Gondolkodom rajta, mit jelent az, hogy a zsidók ki
választott nép. És ráeszmél ek, hogy ez - egyebek között 
- ezt is jelentheti: az emberek őket választották áldozati 
báránynak vagy pótáldozatnak; tudatosítva önnön kis
szerűségüket, átlagosságukat és elégtelenségüket, gyöt
rődve önigazolásérzetük kétségbeejtő hiánya miatt, sza
kadatlanul csatlakozva a világban és önmagunkban, 
komplexusaik rémétől üldözve, és hasztalanul próbálva 
szabadulni egzisztenciális keserveiktől, meg kellett ta
lálniuk a bűnöst, akit felelőssé tehetnek balsorsukért, 
nyomorúságukért, kudarcaikért. Ebből keletkezett az 
antiszemitizmus. És az antiszemitizmus termő talajából 
nőtt ki végül a holocaust is. Tehát az a jelenség, amely 
arra a mélypontra szorít le bennünket, ahol igazán ko
molyan érezzük át felelősségünket a világért. És ennek 
köszönhetően hirtelen kiderül, hogy a zsidók kiválasz
tottságának nyilván más értelme is van: a sors arra a 
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szörnyűséges feladatra választotta ki őket, hogy meg
próbáltatásukkal szembesítsék a modern embert egye
temes felelősségével, és hogy áldozataikkal a szó szoros 
értelmében vett metafizikai öntudatosulásának mélysé
gébe taszítsák. Ha az ember áttekinti ama szörnyűségek 
tömkelegét, amelyeknek elkövetésére képes, akkor - az 
önmagáért való szégyenkezéssel együtt - fölébred ben
ne a fokozott felelősségérzet az egész emberi közösség 
tetteiért. A második világháborúban átélt zsidó szenve
dések értelmetlensége így tragikus értelmet nyer: tartós 
kihívássá válik, amely az emberi nem minden tagját fel
szólítja: ébredjen tudatára ember voltának. 

Egy cseh protektorátusi tisztviselő keze volt az, 
amely hajdan a megfelelő rendelet keretében csehül ve
tette papírra ezt a mondatot: "Zsidók csak akkor foglal
hatnak el ülőhelyeket, ha azokra nincs szükség árják 
számára." És egy szlovák újságíró keze volt az, amely 
hajdan szlovákul írta le ezt a dicsekvő cikkcímet: "A 
zsidók ellen hozott legszigorúbb törvények a szlovák fa
ji törvények." 

Úgy vélem, hogy az effajta parancsokat és újságcikk
címeket, amelyeket nem gyilkoló gyilkosok keze írt le, 
tartós mementóként minden cseh és szlovák történe
lemtankönyvnek tartalmaznia kellene. Ú gy vélem, 
hogy a világért érzett felelősségre szólító felhívásnak, 
amely a holocaust vészkorszakából hangzik felénk, 
amikor névtelen és nem gyilkoló antiszemiták ezrei se
gédkeztek abban, hogy polgártársaikat gázkamrákba 
küldjék, már sohasem szabad elhalkulnia, ezt a hangot 
soha többé nem szabad elhallgattatni, elrejteni sem el
titkolni. A szükség parancsolja, hogy meghallja min
den elkövetkező nemzedék. 

Kisfiú koromban irigyeltem némely gyereket, amiért 
mellén hatágú csillag sárgállott. Azt hittem, hogy ez va
lamiféle kitüntetés. 

Ha örökre el akarjuk kerülni, hogy bármiféle gyere
keknek jegyet kelljen viselniük ruházatukon, amely a 
többi gyereket óvja tőlük, jelezvén, hogya megbélyeg
zettek kisebbrendűek, akkor szüntelenül emlékeze
tünkbe kell idéznünk, hogy milyen szörnyű csapások 
sújtották a zsidó népet, amely arra választatott ki, hogy 
szenvedésével felrázza az emberiség lelkiismeretét. 

Az emberek ösztönszerűen kerülnek mindent, ami 
sokkolja őket . Ám szükség van rá, hogy mindannyian
saját érdekünkben - tartósan ki legyünk téve bizonyos 
fajta sokkoknak. Pontosabban olyan sokkoknak, ame
lyek figyelmeztetnek, hogy semmiféle hazugsággal nem 
tudunk kibújni felelősségünk egyetemessége alól. 

A zsidó nép szenvedéseiről beszélni kell annak ellené
re, hogy olyan nehéz beszélni róla. 
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